
Protokół Nr XXXIII/17 
XXXIII zwyczajnej sesji Rady Gminy Lichnowy 

odbytej dnia 26 września 2017 r. 
 

Obrady zwyczajnej sesji otworzył i poprowadził Przewodniczący Rady Gminy Lichnowy 
Zbigniew Rybicki. W posiedzeniu uczestniczyli radni obecni wg listy obecności stanowiącej 

załącznik nr 1 do niniejszego protokołu, sołtysi obecni wg listy obecności stanowiącej 
załącznik nr 2 do niniejszego protokołu oraz zaproszeni goście obecni wg listy stanowiącej 

załącznik nr 3 do niniejszego protokołu. 
 

Posiedzenie rozpoczęto o godzinie 12:30, a zakończono o godzinie 14:30. 
 
1. Porządek obrad: 

1. Otwarcie obrad. 
2. Stwierdzenie prawomocności obrad. 
3. Przedstawienie porządku obrad. 
4. Przyjęcie porządku obrad. 
5. Przyjęcie protokołu z obrad XXXII sesji zwyczajnej Rady Gminy Lichnowy. 
6. Informacje i komunikaty Przewodniczącego Rady Gminy Lichnowy. 
7. Informacja Wójta Gminy Lichnowy z pracy między sesjami. 
8. Interpelacje i zapytania radnych. 
9. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych. 
10. Ocena przygotowania szkół do nowego roku szkolnego 2017/2018. 
11. Informacja o sytuacji w rolnictwie na koniec sierpnia 2017r. 
12. Sprawozdanie z działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Lichnowach za 

I półrocze 2017r. 
13. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Regulaminu udzielania pomocy materialnej o 

charakterze socjalnym dla uczniów zamieszkałych na terenie gminy Lichnowy. 
14. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr LIV/384/2014 rady Gminy Lichnowy 

z dnia 25 września 2014r. w sprawie ustalenia stawek za dostarczanie ciepła w 
budynkach komunalnych będących własnością gminy Lichnowy. 

15. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenie zgody przez Radę Gminy Lichnowy na sprzedaż 
prawa użytkowania wieczystego. 

16. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia informacji o przebiegu wykonania budżetu 
gminy Lichnowy za I półrocze 2017r. oraz informacji o kształtowaniu się wieloletniej 
prognozy finansowej za I półrocze 2017r. 

17. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej w roku budżetowym 2018 
przez Gminę Lichnowy dla Powiatu Malborskiego.  

18. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu gminy na 2017r. 
19. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia wieloletniej prognozy 

finansowej na lata 2017-2028. 
20. Wolne wnioski. 
21. Zamknięcie posiedzenia. 



 
Ad. 2. Stwierdzenie prawomocności obrad. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Lichnowy stwierdził, iż na 15 radnych przybyło 12, więc Rada 
jest władna do podejmowania uchwał. 
 
Ad. 3. Przedstawienie porządku obrad. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Lichnowy przedstawił porządek obrad i zapytał, czy do 
zaproponowanego porządku obrad są uwagi. 
 
Pytań i uwag nie wniesiono. 
 
Ad. 4. Przyjęcie porządku obrad. 
Radni w głosowaniu jawnym przyjęli jednogłośnie przy 12 głosach „za”  porządek obrad. 
 
Ad.5. Przyjęcie protokołu z obrad XXXII sesji zwyczajnej Rady Gminy Lichnowy. 
Przewodniczący Rady zapytał, czy do przedstawionego protokołu są uwagi lub pytania. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
 
Radni jednogłośnie przy 12 głosach „za“ przyjęli protokół z XXXII sesji zwyczajnej Rady 
Gminy Lichnowy. 
 
Ad. 6. Informacje i komunikaty Przewodniczącego Rady Gminy Lichnowy. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Lichnowy oddał głos panu Waldemarowi Lamkowskiemu, 
Wicestaroście Powiatu Malborskiego, który gościł na sesji Rady Gminy Lichnowy.  
Pan Waldemar Lamkowski, Wicestarosta Powiatu Malborskiego powiedział, że bardzo 
cieszy się, że mógł przybyć na sesję i spotkać się z radnymi. Powiedział również o 
przedsięwzięciach remontu dróg powiatowych, które odbyły się dzięki współpracy powiatu z 
władzami gminy. Cykl remontów dróg w 2017 roku przebiegł pozytywnie. Wszystkie drogi 
zostały wyremontowane, z wyjątkiem drogi w kierunku Pordenowa, która wciąż jest ujęta w 
planie. Obecnie remontowany jest most w Pordenowie. Pan Wicestarosta powiedział, że władze 
planują remont ośrodka szkolno-wychowawczego w Malborku. Niedawno w Malborku zostały 
sprzedane działki, które pomogły w dofinansowaniu szpitala, dzięki temu szpital jest bez 
zadłużeń a wkrótce ma odbyć się jego przebudowa.  
 
Ad. 7. Informacje Wójta Gminy Lichnowy z pracy między sesjami. 
 
Z uwagi na nieobecność Pana Wójta na sesji, informacje zostaną przedstawione na następnym 
posiedzeniu Rady Gminy Lichnowy. 
 
Ad. 8. Interpelacje i zapytania radnych. 



 
Pan Benedykt Graban, Radny Gminy Lichnowy serdecznie podziękował Panu 
Wicestaroście za przybycie. Przedstawił swoją prośbę o budowę chodnika w Lisewie 
Malborskim V w kierunku nowopowstałego osiedla, aby Lisewo mogło zostać połączone.  
 
Pani Anna Grunau, Radna Gminy Lichnowy zapytała, dlaczego Starostwo w Malborku nie 
pomaga Starostwu w Tczewie przy remoncie mostu tczewskiego. 
 
Pan Waldemar Lamkowski, Wicestarosta Powiatu Malborskiego odpowiedział, że 
Starostwo Powiatu Malborskiego przekazało 100 tysięcy złotych dofinansowania, więc pomógł 
Powiatowi Tczewskiemu.  
 
Pan Benedykt Graban, Radny Gminy Lichnowy powiedział, że część historyczna mostu jest 
dodatkowym kosztem. 
 
Pani Stefania Osińska, Radna Gminy Lichnowy powiedziała, że powiat remontuje drogi, ale 
gmina musi do nich dokładać, mimo iż posiada mały budżet.  
Pani Osińska zapytała również dlaczego stało się tak, że mieszkańcy i władze gminy nie zostały 
powiadomione dużo wcześniej o zamknięciu drogi w Pordenowie. Powiedziała również o tym,  
że powiat powinien przyciąć drzewa w Lichnowach. 
 
Pan Waldemar Lamkowski, Wicestarosta Powiatu Malborskiego powiedział, że ostateczne 
decyzje w sprawie dróg podejmuje rada. Gdyby gmina nie pomagała powiatowi, to drogi 
mogłyby nie być remontowane tak jak to jest dotychczas. 
 
Pan Benedykt Graban, Radny Gminy Lichnowy powiedział, że z roku na rok wszystkie 
odrosty w rowach są coraz bardziej zakrzaczone. 
 
Pan Zbigniew Rybicki, Przewodniczący Rady Gminy Lichnowy powiedział, że powiat 
powinien mieć przygotowaną strategię dla gminy, aby była ona przygotowana na to co będzie 
remontowane lub jakie są przewidziane prace i przedsięwzięcia na przyszły rok. Pan 
Przewodniczący dodał również, że skrzyżowania w gminie są bardzo zakrzaczone co stwarza 
niebezpieczeństwo dla użytkowników ruchu drogowego.  
 
Pan Roman Derc, Radny Gminy Lichnowy powiedział, że jest brak nadzoru i 
odpowiedzialności nad drogami ze strony powiatu. Wystarczy zadbać o drogi, ponieważ co 
roku na objeździe dróg pokazywane są te same ubytki w drogach.  
  
Pan Józef Maciuński, Radny Gminy Lichnowy powiedział o moście tczewskim. Mieszkańcy 
chcą tylko tego, aby most był przejezdny. Pan Smoliński deklarował, że pieniędzy nie zabraknie 
i wszystko będzie wykonane, a teraz wszystkie obietnice zostały złamane.  
 
Pani Stefania Osińska, Radna Gminy Lichnowy powiedziała, że prosi o szybsze 
informowanie Urzędu Gminy o jakichkolwiek utrudnieniach w ruchu drogowym. 



 
Pan Waldemar Lamkowski, Wicestarosta Powiatu Malborskiego powiedział, że przekaże 
te informacje do Zarządu Dróg Powiatowych.  
 
Pan Wiktor Borawski, Radny Gminy Lichnowy zapytał, jaki odcinek drogi w kierunku 
Pordenowa będzie remontowany. 
 
Pani Jadwiga Liedtke, Radna Gminy Lichnowy zapytała, czy jest odpowiedź w sprawie 
hydrantu w Borętach. 
 
Pan Stanisław Młodziński, Sołtys wsi Parszewo zapytał o możliwość położenia progu 
zwalniającego przy świetlicy w Parszewie, ponieważ często biegają tam dzieci.  
 
Pani Krystyna Kunkiel, Radna Gminy Lichnowy zapytała, czy na ulicy Wiatracznej w 
Lichnowach będzie próg zwalniający. 
 
Ad. 9. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych. 
 
Pan Zbigniew Niewczas podinspektor ds. gospodarki komunalnej i mieszkaniowej 
odpowiedział, że Pan Wójt ze Starostą Powiatu Malborskiego rozmawiają w sprawie drogi w 
kierunku Pordenowa. Co do hydrantu – Pan Niewczas powiedział, że oficjalna odpowiedź od 
Centralnego Wodociągu Żuławskiego nie przyszła, jednak telefonicznie zapewniali, że sprawa 
zostanie załatwiona. Decyzje w sprawie progów zwalniających podejmuje Pan Wójt, jeżeli 
chodzi o próg zwalniający w Lichnowach na nowo budowanej drodze to w projekcie jest 
uwzględniony próg zwalniający.  
 
Ad. 10. Ocena przygotowania szkół do nowego roku szkolnego 2017/2018. 
 
Pani Anna Rutkowska Radna Gminy Lichnowy przedstawiła sprawozdanie z objazdu szkół. 
Powiedziała, że wszystkie szkoły były przygotowane do rozpoczęcia roku szkolnego. W szkole 
w Szymankowie przeprowadzony został remont sekretariatu oraz gabinetu dyrektora. W każdej 
szkole jest dość dużo dzieci, które wymagają zajęć dodatkowych. Obecnie prowadzone są one 
z projektu unijnego. Dyrektorzy szkół zgłosili problemy: 
Szkoła w Lichnowach: problem z poruszaniem się dziecka niepełnosprawnego, które jest 
uczniem szkoły. Z racji tego, iż szkoła jest budynkiem zabytkowym nie ma zezwolenia na 
budowę podjazdu. Możliwa jest budowa platformy, która kosztuje ok. 30 tys. złotych, na którą 
szkoła nie posiada funduszy. 
Szkoła w Szymankowie: wyposażenie w pomoce dydaktyczne do przedmiotów w klasie VII i 
VIII oraz wyposażenie sekretariatu. 
Szkoła w Lisewie Malborskim: Remont budynku przy szkole, który jest garażem. 
Pomieszczenie jest w bardzo złym stanie, a jego remont wynosiłby ok. 20 tys. złotych. 
Wymiana nawierzchni boiska gumowego oraz remonty dwóch sal lekcyjnych i pracowni 
komputerowej.  
 



 
Dodatkowych pytań i uwag nie wniesiono. 
 
Radni pozytywnie zaopiniowali ocenę przygotowania szkół do nowego roku szkolnego 
2017/2018. Ocena stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu. 
 
Przewodniczący Rady Gminy udzielił głosu Pani Annie Rutkowskiej– Przewodniczącej 
Wspólnego Posiedzenia Komisji Stałych Rady Gminy Lichnowy, która poinformowała, że 
wszystkie materiały i projekty uchwał objęte porządkiem posiedzenia Rady zostały 
zaopiniowane pozytywnie, jednak jeden projekt zostało zaopiniowany negatywnie. Projekty 
uchwał omawiane były na posiedzeniu Komisji Stałych Rady Gminy Lichnowy w dniu 
26.09.2017r. 
 
Ad. 11. Informacja o sytuacji w rolnictwie na koniec sierpnia 2017r. 
 
Dodatkowych pytań i uwag nie wniesiono. 
 
Informacja o sytuacji w rolnictwie na koniec sierpnia 2017r. została przyjęta przez aklamację. 
Informacja stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu.  
 
Ad.12. Sprawozdanie z działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w 
Lichnowach za I półrocze 2017r. 
 
Dodatkowych pytań i uwag nie wniesiono. 
 
Sprawozdanie z działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Lichnowach za I półrocze 2017r. 
zostało przyjęte przez aklamację. Sprawozdanie stanowi załącznik nr 6 do niniejszego protokołu. 

 
Ad. 13. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Regulaminu udzielania pomocy materialnej 
o charakterze socjalnym dla uczniów zamieszkałych na terenie gminy Lichnowy. 
 
 
Dodatkowych pytań i uwag nie wniesiono. 
 
Radni podjęli (przy 12 głosach „za” ) uchwałę Nr XXXIII/218/2017 z dnia 26.09.2017r. w sprawie 
przyjęcia Regulaminu udzielania pomocy materialnej o charakterze socjalnym dla uczniów 
zamieszkałych na terenie gminy Lichnowy. Uchwała stanowi załącznik nr 7 do niniejszego protokołu. 

 
Ad. 14. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr LIV/384/2014 rady Gminy 
Lichnowy z dnia 25 września 2014r. w sprawie ustalenia stawek za dostarczanie ciepła w 
budynkach komunalnych będących własnością gminy Lichnowy. 
 
 
Dodatkowych pytań i uwag nie wniesiono. 



 
Radni podjęli (przy 11 głosach „za” oraz 1 wstrzymującym ) uchwałę Nr XXXIII/219/2017 z dnia 
26.09.2017r. w sprawie zmiany uchwały Nr LIV/384/2014 rady Gminy Lichnowy z dnia 25 września 
2014r. w sprawie ustalenia stawek za dostarczanie ciepła w budynkach komunalnych będących 
własnością gminy Lichnowy. Uchwała stanowi załącznik nr 8 do niniejszego protokołu. 

 
Ad. 15. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody przez Radę Gminy Lichnowy na 
sprzedaż prawa użytkowania wieczystego. 
 
Dodatkowych pytań i uwag nie wniesiono. 
 
Radni w głosowaniu jawnym (przy 12 głosach „przeciw” )odrzucili uchwałę Nr XXXIII/220/2017 z 
dnia 26.09.2017r. w sprawie wyrażenia zgody przez Radę Gminy Lichnowy na sprzedaż prawa 
użytkowania wieczystego. Projekt uchwały stanowi załącznik nr 9 do niniejszego protokołu. 

 
Ad. 16. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia informacji o przebiegu wykonania budżetu 
gminy Lichnowy za I półrocze 2017r. oraz informacji o kształtowaniu się wieloletniej 
prognozy finansowej za I półrocze 2017r. 
 
Treść dodatkowych informacji stanowi załącznik  nr 10 do protokołu.  
Dodatkowych pytań i uwag nie wniesiono. 
 
Radni podjęli (przy 12 głosach „za” ) uchwałę Nr XXXIII/221/2017 z dnia 26.09.2017r. w sprawie 
przyjęcia informacji o przebiegu wykonania budżetu gminy Lichnowy za I półrocze 2017r. oraz 
informacji o kształtowaniu się wieloletniej prognozy finansowej za I półrocze 2017r. Uchwała 
stanowi załącznik nr 11 do niniejszego protokołu. 

 
Ad. 17. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej w roku budżetowym 
2018 przez Gminę Lichnowy dla Powiatu Malborskiego. 
 
Dodatkowych pytań i uwag nie wniesiono. 
 
Radni podjęli (przy 12 głosach „za” ) uchwałę Nr XXXIII/222/2017 z dnia 26.09.2017r. w sprawie 
udzielenia pomocy finansowej w roku budżetowym 2018 przez Gminę Lichnowy dla Powiatu 
Malborskiego. Uchwała stanowi załącznik nr 12 do niniejszego protokołu. 

 
 
Ad. 18. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu gminy na 2017r. 
 
Dodatkowych pytań i uwag nie wniesiono. 
 
Radni podjęli (przy 12 głosach „za” ) uchwałę Nr XXXIII/223/2017 z dnia 26.09.2017r. w sprawie 
zmian budżetu gminy na 2017r. Uchwała stanowi załącznik nr 13 do niniejszego protokołu. 

 



 
Ad. 19. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia wieloletniej prognozy 
finansowej na lata 2017-2028. 
Dodatkowych pytań i uwag nie wniesiono. 
 
Radni podjęli (przy 12 głosach „za” ) uchwałę Nr XXXIII/224/2017 z dnia 26.09.2017r. w sprawie 
przyjęcia wieloletniej prognozy finansowej na lata 2017-2028. Uchwała stanowi załącznik nr 14 do 
niniejszego protokołu. 

 
 
Ad. 20. Wolne wnioski. 
 
Brak. 
 
Ad.21. Zamkniecie posiedzenia. 

 
W związku z wyczerpaniem porządku obrad Przewodniczący Rady Gminy Lichnowy zamknął 
posiedzenie XXXIII sesji nadzwyczajnej Rady Gminy Lichnowy dnia  26 września 2017r. 

 
   Protokołowała:                                                 Przewodniczący Rady Gminy: 

Magdalena Grabowska                                                   Zbigniew Rybicki 

 
 

 
 

 


